



20 December 2024

Amendment to the law on non-profit associations and foundations

The Luxembourg legislator has just adopted a new law dated 4 December 2024 (the “Amending Law”) amending Articles 7 and 77 of the law of 7 August 2023 on non-profit associations and foundations (“ASBL Law 2023”).

This Amending Law, which came into force on 13 December 2024, brings three changes to the ASBL Law 2023:

1. **Repeal of the homologation procedure for not-for-profit associations (the “ASBLs”) that are still governed by the law of 21 April 1928 (the “ASBL Law 1928”).**

The ASBL Law 2023 repealed the homologation procedure for the ASBLs created after the entry into force of the ASBL Law 2023.

However, the ASBLs and foundations incorporated before the entry into force of the ASBL Law 2023, benefit, under Article 77(1), from a transitional period of 24 months to adapt their articles of association in accordance with the new ASBL Law 2023. As a result, these ASBLs and foundations, incorporated before the entry into force of the ASBL Law 2023, remained governed by the provisions of the former ASBL Law 1928, which may require homologation by the district court.

For this reason, in order to reduce the administrative burden, to relieve the courts and to ensure uniform procedure applicable to all ASBLs, the Amending Law now abolishes all homologation procedures for all ASBLs, including ASBLs and foundations established before the entry into force of the ASBL Law 2023.

2. **Extension of the procedure of administrative dissolution without liquidation provided for by the ASBL Law 2023 to ASBLs and foundations still governed by the former ASBL Law 1928**

ASBLs and foundations established before the entry into force of the ASBL Law 2023 and which have not yet adapted their articles of association remain governed by the former ASBL Law 1928 and cannot therefore benefit from the procedure of administrative dissolution without liquidation, provided for by the ASBL Law 2023 during the transitional period.

The Amending Law now allows all ASBLs and foundations (including those still subject to the former ASBL Law 1928 during the transitional period) to use this administrative dissolution procedure without liquidation, as the case may be.

3. **Correction of an error relating to delegation of daily management**

A material error occurred in paragraph 4 of Article 7 of the ASBL Law 2023, which omitted to specify that only the delegation of the daily management to a director is subject to prior authorisation by the general meeting of the ASBL. As a result, it could have been construed (although this was not the

intention) that a delegation of the daily management to another person who is not a director, for example the employee of the ASBL, is also subject to this prior authorisation and that such delegate is obliged to report annually to the general meeting on the salaries, emoluments and benefits allocated.

The Amending Law corrects this error and specifies that only the delegation of daily management to a director is subject to prior authorisation by the general meeting.

For more information on the ASBL Law 2023 and the changes that have been brought, we invite you to consult our note on this subject ([New law on non-profit associations and foundations \(the "New NPA Law"\)](#)).

Modification de loi sur les associations sans but lucratif et les fondations

Le législateur luxembourgeois vient d'adopter une nouvelle loi datée du 4 décembre 2024 (la « Loi Modificative ») modifiant les articles 7 et 77 de la loi du 7 août 2023 sur les associations sans but lucratif et les fondations (« Loi ASBL 2023 »).

Cette Loi Modificative, qui est entrée en vigueur le 13 décembre 2024, apporte trois changements à la Loi ASBL 2023 :

1. **Abrogation de la procédure d'homologation pour les associations sans but lucratif (« ASBL ») qui sont encore régies par la loi de 21 avril 1928 (la « Loi ASBL 1928 »)**

La Loi ASBL 2023 a abrogé la procédure d'homologation pour les ASBL créées après l'entrée en vigueur de la Loi ASBL 2023.

Or, les ASBL et fondations constituées avant l'entrée en vigueur de la Loi ASBL 2023, bénéficient, en vertu de l'article 77, paragraphe 1er, d'une période transitoire de 24 mois pour adapter leurs statuts conformément à la nouvelle Loi ASBL de 2023. En conséquence, ces ASBL et fondations, constituées avant l'entrée en vigueur de la Loi ASBL de 2023, restent encore régies par les dispositions de l'ancienne Loi ASBL 1928 pouvant impliquer la nécessité d'une homologation par le tribunal d'arrondissement.

C'est pourquoi, dans une perspective d'alléger la charge administrative, de décharger les tribunaux et d'établir une uniformité dans la procédure applicable à toutes les ASBL, la Loi Modificative supprime dès à présent toute procédure d'homologation pour toutes les ASBL, y compris les ASBL et fondations constituées avant l'entrée en vigueur de la Loi ASBL 2023.

2. **Extension de la procédure de dissolution administrative sans liquidation prévue par la Loi ASBL 2023 aux ASBL et aux fondations qui sont encore régies par l'ancienne loi modifiée de 1928**

Les ASBL et fondations constituées avant l'entrée en vigueur de la Loi ASBL 2023 et n'ayant pas encore adapté leurs statuts, restent régies par l'ancienne loi modifiée du 21 avril 1928 et ne peuvent dès lors pas bénéficier de la procédure de dissolution administrative sans liquidation prévue par la Loi ASBL 2023 pendant la période transitoire.

La Loi Modificative dorénavant permet à l'ensemble des ASBL et fondations (y compris celles encore soumises au régime de l'ancienne loi modifiée du 21 avril 1928 pendant la période transitoire) de recourir, le cas échéant, à cette procédure de dissolution administrative sans liquidation.

3. **Rectification d'une erreur matérielle relative à la délégation à la gestion journalière**

Une erreur matérielle s'était glissée au paragraphe 4 de l'article 7 de la Loi ASBL 2023, qui a omis de préciser que seule la délégation de la gestion journalière à un administrateur est sujette à l'autorisation préalable par l'assemblée générale. Par conséquent, on pouvait déduire (alors que ce n'était pas l'objectif) qu'une délégation de la gestion journalière à une autre personne, qui n'est pas administrateur, par exemple le directeur salarié de l'ASBL, est également soumis à cette autorisation préalable et que ce délégué a l'obligation de rendre annuellement compte à l'assemblée générale des traitements, émoluments et avantages alloués.

La Loi Modificative redresse cette erreur matérielle et précise que seule la délégation de la gestion journalière à un administrateur est sujette à autorisation préalable de l'assemblée générale.

Pour plus d'informations sur la Loi ASBL 2023 et les modifications qui ont été apportées, nous vous invitons à consulter notre note à ce sujet (*Nouvelle loi sur les associations sans but lucratif et les fondations (« Nouvelle Loi ASBL »)*).

CONTACT _ OUR TEAM



[Jean-Paul SPANG](#)
Senior Partner



[Pierre-Alexandre DEGEHET](#)
Partner



[Delphine TEMPE](#)
Partner



[Jérôme BUREL](#)
Partner



[Renata JOKUBAUSKAITE](#)
Partner



[Katia BARTHOLOME](#)
Counsel



[Stefanie KREUZER](#)
Senior Associate



[Julie TOURNAY](#)
Senior Associate



[Christina CALCAGNO](#)
Associate



[Mostafa AMDA](#)
Associate



[Barbara MARQUES
DUARTE](#)
Associate



[Marine MEKHTOUB](#)
Associate

OUR OFFICE

7 rue des Primeurs
L-2361 Strassen

B.P 559 L-2015 Luxembourg
Grand-Duché de Luxembourg

T +352 227 330 - 1

F +352 227 332

E mail@kleyrgrasso.com

Visit our website: www.kleyrgrasso.com

Follow us on [LinkedIn](#)

Subscribe now to receive the latest updates, news, and expert legal and tax insights straight to your inbox.

[SUBSCRIBE](#)